
Seznamte se s vyslanci DAN Europe, kteří se
vydají na cestu pro záchranu našich oceánů
„Zdravotní stav“ našich oceánů a mnoha dalších vodních ploch patří k největším starostem naší doby.
Plasty, nadměrný rybolov, znečišťující látky a klimatické změny mění prostředí, které my potápěči tak
milujeme. Oceány, řeky a jezera se mění doslova před našimi očima. Jak uvedla Dr. Sylvia Earle, potápěči
jsou přímými svědky této změny. A proto bychom měli být těmi nejlepšími vyslanci bojujícími za záchranu
našich oceánů.

Nyní jsou dva velvyslanci DAN Europe připraveni procestovat celou Evropu od jihu k severu a zpět, a to
prostřednictvím  výpravy  nazvané  Cesta  DAN Europe  pro  udržitelnost.  Najedou  asi  11  500  km,
samozřejmě elektrickým vozidlem. Tito dva ambasadoři mají přesně stanovené cíle, z nichž některé jsou
dosti ambiciózní, ale jsme si jisti, že uspějí, jedná se o opravdu mimořádné jedince. Požádali jsme je, aby
nám řekli o sobě a svém poslání něco více. A tady se Alana Alvarez a Manuel (Manu) Bustelo představují.

Manu a Alana, jak byste stručně popsali svou osobnost, odbornou
kvalifikaci a své dovednosti?
ALANA – Mám veselou povahu a jsem člověk s vášnivým zájmem o životní prostředí, lidi a život jako
takový. Vystudovala jsem farmacii a pokračuji v dalším studiu na téma udržitelného rozvoje. Věřím, že tato
průprava mne vybavila dostatečnými vědomostmi a dovednostmi potřebnými pro pochopení a zvládání
pozitivních změn ve společnosti zaměřených na podporu zdraví lidí i celé naší planety.

MANU  –  Já  jsem až  posedlý  životním prostředím a  silně  mě  zajímá  společnost,  v  které  žiji.  Miluji
dobrodružství, náš svět a lidi kolem sebe. S titulem MBA a 22 lety zkušeností v oblasti outdoorového
průmyslu se věnuji rozvoji udržitelných postupů při obchodování.
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Členy DAN Europe a mnoho dalších potápěčů těší velké zaujetí a
zájem DAN o problematiku životního prostředí. Jaký je účel vaší Cesty pro
udržitelnost? 
ALANA  –  Příštích  10 let  bude pro  záchranu oceánů zásadních.  Díky  iniciativě  Desetiletí  OSN pro
oceány se nám naskytla příležitost spolupracovat se soukromým sektorem i s veřejnými institucemi a se
všemi občany Evropy na společném úsilí s cílem vytvořit udržitelnější způsob života. Cokoli děláme na
souši, má nakonec dopad i na oceán. Velkým problémem je, že vzhledem k našemu způsobu života v 21.
století není snadné chovat se k životnímu prostředí příliš přátelsky. Jasným příkladem je nakupování v
supermarketu. Všichni dobře víme, kolik plastů si bereme domů společně s jídlem. A protože pouze 9%
celosvětově vyřazených plastů se recykluje,  zbývá 91%, které velice pravděpodobně skončí  v našich
oceánech,  nejprve jako vyhozená láhev nebo balicí  sáček a o mnoho let  později  jako mikroplastové
částice. 

MANU – Uvedu další příklad položením otázky: Jak se pohybujeme po svém městě, ve své zemi nebo
dokonce v zahraničí? Cokoli používáme, emituje CO2.  Velmi pravděpodobně používáme nějaké vozidlo
(kromě jízdního kola), které zanechává uhlíkovou stopu. Nejpravděpodobněji to je auto. Většina z nás totiž
používá auto k dojíždění do práce, za zábavou, na dovolenou, na rodinné oslavy atd. To vše přispívá k
okyselování oceánů, změně klimatu, únikům ropy, hlukové zátěži atd. Naštěstí se začíná zvyšovat počet
elektrických vozidel a je k tomu velice dobrý důvod. Ale budeme se muset zabývat i  řadou aspektů
souvisejících s elektromobily, od zařízení na recyklaci baterií  až po výrobu obnovitelné energie, aby i
elektromobily byly skutečně ekologické. Jak se tedy může soukromá společnost, jednotlivec nebo vláda
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zapojit do řešení těchto problémů? No, my všichni se musíme vážně zabývat shora uvedenými aspekty, a
ještě mnoha dalšími, kterým čelíme tak, že … budeme žít odpovědně!

Jak chcete dosáhnout svých cílů? Naplánovali jste nějaké kurzy nebo
veřejné přednášky? Co očekáváte od rozhovorů s korporacemi? Jak zásadní
je zapojení velkých hráčů a jak důležitá je angažovanost jednotlivců?
MANU – Plánujeme schůzky se soukromými společnostmi zapojenými do udržitelného podnikání, ale  i s
nevládními organizacemi působícími v rámci Ocean Conservation a spolupracujícími s Evropskou komisí.
Také chceme kontaktovat běžné občany, zejména z řad mládeže a to s cílem vzdělávat je a propagovat u
nich udržitelný životní styl. Očekáváme, že díky jednáním s korporacemi lépe pochopíme jejich nabídky
udržitelných produktů / služeb a toho, jak můžeme všichni těžit z jejich podnikání.

ALANA – Naše planeta v současné době trpí strašnými „bolestmi hlavy“ způsobenými námi lidmi. A aby
bylo možné to zastavit, je veškeré úsilí – bez ohledu na to, jak velké nebo malé – velice nutné a potřebné.
Je zřejmé, že věda a technologie jsou důležitými prvky v celé škále možných nástrojů nápravy, abychom
mohli účinně jednat a onu základní „nemoc“ vyléčit. Chceme se zabývat všemi z nich, od občanské vědy
(citizen science) až po nové nabídky udržitelných produktů od velkých společností.





Kolik zemí navštívíte? A jak dlouho bude vaše cesta trvat? 
ALANA – S naším elektrickým vozidlem chceme navštívit 15 zemí. Odhadujeme, že nám to může trvat 4 až
5 měsíců. Vzali jsme v úvahu i současný (ne příliš ideální) stav evropské sítě míst pro dobíjení elektrických
baterií. Tato skutečnost může někdy naše plány změnit, ale k cestování patří i dobrodružství… 

MANU – Uvidíme, jak snadné a dostupné bude nabíjení našeho elektromobilu ve všech těch 15 zemích.
Podle nynější nabíjecí sítě je to sice všude možné, ale nevíme přesně, jak se věci budou vyvíjet! 

Můžeme z vaší cesty očekávat živé přenosy a vysílání?
ALANA – Samozřejmě! Plánujeme živé přenosy z každé důležité zastávky na naší cestě. Budeme sdílet
naše schůzky a setkání, poznatky, zkušenosti, rozhovory a všechny důležité informace na dané téma. Vše
budete moci prožívat, jako byste seděli na zadním sedadle našeho vozu. Sledujte www.sustainabletour.eu 

MANU – Můžete nás také sledovat na našich osobních účtech: Manu & Alana

V určitém životním okamžiku mají lidé pocit, že musí udělat pro ochranu
životního prostředí něco více. Kdy jste tu výzvu pocítili vy a co konkrétně
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jste udělali?
ALANA – Moje odpověď je docela jednoduchá, bylo to v okamžiku, kdy jsem poprvé skočila do vody během
kurzu potápění na otevřeném moři. Tehdy jsem si plně uvědomila, jak je podmořský svět úžasně zvláštní. A
při jednom ze svých prvních ponorů jsem strávila dobrých pár minut s chobotnicí ukrytou pod skálou.
Natáhla jedno ze svých chapadel a popadla mě a držela za prst, což mi připadalo jako věčnost. Úplně jsem
cítila jsem naše vzájemné propojení. Za život a vlastní existenci na Zemi vděčíme oceánům.

MANU  –  Tu  výzvu  jsem pocítil,  když  jsem mluvil  o  společenské  odpovědnosti  podniků  na  různých
přednáškách během svého studia MBA na Solvay Business School. Do té doby jsem vylezl na mnoho hor,
projel  na  horském kole  mnoho  lesů  a  prozkoumal  mnoho  oceánů.  Ale  bylo  to  právě  při  diskuzi  o
společenské odpovědnosti podniků (a v poslední době také o vytváření sdílených hodnot), kdy jsem našel
ty správné obchodní nástroje pro ochranu životního prostředí.



Chcete něco vzkázat všem členům DAN Europe ? Jaký je váš sen?
MANU – Pokud jste vášnivým potápěčem, nyní je nejvyšší čas přestat být jen pozorovatelem a začít
podnikat kroky k ochraně tohoto křehkého prostředí.

ALANA – Naším snem je žít ve světě, kde všichni tvorové žijí v souladu s přírodou. Naše poselství pro
členy DAN Europe je: Přidáte se k nám?


